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Termín: září 2012 
 
Doprava:  

Mým plánem bylo před samotnou stáží strávit několik dní v Lisabonu. S ohledem na 
finanční stránku věci i osobní pohodlí jsem zvolil leteckou dopravu z Vídně do Lisabonu, 
zpáteční letenka u společnosti Austrian Airlines v ceně 5182,- CZK. Na ní dále nepřímo 
navazovala cesta autobusem společnosti Rede Expressos na trase Lisabon-Porto, cena 
jednosměrné jízdenky pro studenta (postačil ISIC) byla 16,20 EUR. Se službami rakouských 
vzdušných sil jsem byl spokojen, bohužel nevyhnul jsem se při zpáteční cestě asi 40 
minutovému zpoždění. Tuto prodlevu však pilot bravurně ve vzduchu nadehnal. 
 
Ubytování:  

Byl jsem ubytován na jednolůžkovém pokoji na moderních studentských kolejí místní 
filozofické fakulty. Cesta do laboratoře mi nezabrala více než 15 minut, k břehu řeky Douro 
to bylo asi 20 minut chůze a do centra ani ne 30 minut. Pokud plánujete příjezd či odjezd 
mimo vyhrazené období stáže (celý měsíc), připravte se na platbu za každý den navíc. 
Sociální zařízení bylo výborné, až na svízelný deficit kuchyně s čímkoliv více než jenom 
lednicí a mikrovlnou troubou. Pokoje se pravidelně uklízely, a to dvakrát do týdne, k tomu  
jednou týdně nám pokojská služba měnila povlečení a ručníky. V blízkém dosahu byla 
prádelna (jedno praní za 1,50 EUR) a klubovna s televizorem pro bedlivé sledování 
fotbalových utkání. Přístupnost internetové sítě po aktivaci účtu byla zcela bez potíží. 
 
Výzkumné pracoviště:  

Po celý měsíc jsem se pohyboval na Ústavu imunologie v Instituto de Ciências 
Biomédicas Abel Salazar. Zprvu jsem měl pocit, že moje přítomnost je pro personál poněkud 
překvapením. Díky mým bazálním jazykovým dovednostem, co se portugalštiny týče, 
(absolvoval jsem jeden rok přípravy na CVCJ LF UP) a hlavně přátelskému přístupu všech 
okolo, netrval tento pocit dlouho. Během moji aktivní účasti na různých metodách, jako např. 
průtoková cytometrie, inokulace plátů kmeny S. Epidermidis, práci s laboratorními zvířaty, 
připravě řezů i samotném imunohistochemickém barvení, jsem se s laboranty domlouval bez 
potíží v angličtině. Nemohu si vynachválit přístupu vedoucího projektu p. Manuela Vilanovy 
ani jeho kolegů, kteří byli bez výjimky ochotni mi vysvětlit jakékoliv úskalí týkající se 
prováděných metod. Pro teoretickou přípravu jsem neváhal využít poskytnutých publikací 
vzniklých na tomto ústavu i dobře vybavenou místní knihovnu. Doporučuji se nebát zeptat na 
jakékoliv možnosti nahlédnout k práci na různých pracovištích okolo. Věřím, že nabyté 
zkušenosti v budoucnu zúročím. 
 
Město:   

Život v Porto pod pozdně letní oblohou zní jako mistrně rozezvučená mandolína. 
Někdy zahraje na tu nejospalejší strunu při odpočinku v parcích či kavárnách. Jindy spustí 
hýřivé sólo při utkání ve volejbalu či prvních lekcích surfování na nedalekém pobřeží. Aby po 
půlnoci udeřila do temperamentních rytmů nekončících tanců, diskuzí u sklenky vína a 
nevšedních kulinárních zážitků. V tomto skoro až snovém městě s dlouhou univerzitní tradicí 
jsem se cítil výborně. Myslím, že pro své zájmy si zde najde každý něco. Pro mne 
nejhodnotnější byla všeobecně bezstarostná nálada Portugalců a chuť poradit, pomoci nebo 
jen si tak popovídat s cizincem od pohledu, jako jsem já. 
 



Městská doprava:  
V Porto je možné se pohybovat metrem, autobusy, taxíky i historickými tramvajemi, 

pro mne bylo díky poloze studentských kolejí nepřirozenější chodit pěšky. Měsíční jízdenku 
jsme si mohli zakoupit za 30,- EUR. Kamrádka, která tak učinila, mi záhy dala za pravdu, že 
investice do zašpuntovaných moků by byla rozumnější. Když už bylo nutné využít MHD 
např. při cestování na pláž v nedalékém městě Vila Nova de Gaia, nebyla doprava v obě 
strany dražší než 3,20 EUR. Za 12,- EUR bylo možné si pronajmout kolo, avšak brzy jsme 
zjistili, že jediný vhodný terén pro klidnou jízdu je nábřeží řeky Douro. 
 
Social program:  

V září se programu stáží účastnila pouhá trojce studentů. To bylo důvodem, že výlety, 
sport, návštěvy kulturních svatostánků a jiné aktivity byly plně v naši režii. Osobně jsem se 
vzdal na úkor vlastního cestování ve společnosti lidí z CouchSurfingu i jediné nabídnuté akce, 
a to setkání se studenty z Coimbra během víkendového poznávání Porta (27,-EUR). Věřím, že 
ve větší skupině by byl program určitě nabitější. Ze svých zkušeností doporučuji navštívit 
jediný národní park Portugalska, Peneda-Geres, malebné město Braga i historický klenot jako 
středověký zámek v městečku Gimarais. 
 
Stravování: 
 Ve všední dny jsme měli zajištěné obědy v univerzitní kantýně. Byla možnost si 
vybrat z dvou variant hlavního chodu, maso (o carne) nebo ryba (o peixe). Večeře a snídaně 
jsme si obstarávali sami. Ceny v restauracích i supermarketech přibližně odpovídají našim 
cenám. Vsadil jsem na levnou a jednoduchou kuchyni na kterou narazíte doslova na každém 
rohu, obohacenou čerstvým ovocem a výtečnými rybími pokrmy, na které český žaludek jen 
tak nenarazí. 
 
Závěr: 

Výzkumnou stáž v Porto vřele doporučuji. A pokud Vás těší společnost vstřícných a 
pohostinných Portugalců i přátel jiných národností, hodnotná spolupráce v místním 
výzkumném centru i poznání magického koutu světa jakým je Porto, tak neotálejte a vypravte 
se taky... 
 
o rady se podělím a případné dotazy rád zodpovím na: marek.hok@gmail.com 


